

COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါ- မိးနိးဘာၣ်လဲၣ် ဒီး ဘဲဘာၣ်လဲၣ်



နကနၣ်ဟူဘၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်ကတိၤအစီပညီ " မိးနိးဘာၣ်လဲၣ် " မ့တမ့ၢ် "ဘဲဘာၣ်လဲၣ်" လၢအဘၣ် တၢ်စူးကါအီၤလၢ အကဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ် COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကစံး ကတိၤသကိးဝဲဒၣ်ဘၣ်ဃးဝဲ တၢ်လီၤဆီလၢကသံဉ်ဒီသဒါဆဲး ကလုာ်အံၤဘၣ်စၢၤတဖၣ် ဒီးတၢ် အကါဒိၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ကဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် ဘဲဘာၣ်လဲၣ်ဘူထၢၣ်အသီဖဲတၢ်ဆဲးအီၤသ့ကတိၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤဆီလၢ မိးနိးဘာၣ်လဲၣ်ဒီးဘဲဘာၣ်လဲၣ်အ ဘၢၤစၢၤန့ၣ်မ့ၢ်

တၢ်မနုၤသ့ၣ် တဖၣ်လဲၣ်?

မိးနိးဘာၣ်လဲၣ်ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ်ကသံဉ်ဒီသဒါ ဆဲးလၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်အယဲၤ မ့တမ့ၢ် အကဲဝဲဒၣ်တၢ်ဆါဆၢ အက့ၢ်ဂီၤတခါန့ၣ်လီၤ.ဘဲဘာၣ်လဲၣ် ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ်ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးလၢ အအိၣ်ဒီးတၢ်အယဲၤခဲၤမဲၤ မ့တမ့ၢ် အကဲဝဲဒၣ်တၢ်ဆါဆၢအက့ၢ် ဂီၤတခါန့ၣ်လီၤ.

COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးမိးနိးဘာၣ်လဲၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဖဲလဲၣ် တကလုာ်လဲၣ်ဒီး ဖဲလဲၣ်တကလုာ်န့ၣ်မ့ၢ် ဘဲဘာၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ?

COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးအစီၣ်ထံးမ့ၢ်တီၤလၢ ဂံၢ်ခိၣ် ထံး တဘျီဒီး ဘူထၢၣ်အစီၣ်ထံးမ့ၢ်တီၤတဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်မိးနိး ဘာၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ*. ကသံဉ်ဒီ သဒါဆဲးတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ် ဒူးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖျါ တၢ်ဆါဆၢယဲၤအစီၣ်ထံး မ့ၢ်တီၤလၢ အဒူးကဲထီၣ်ဝဲဒၣ် COVID-19 တၢ်ဆီကုန့ၣ်လီၤ.

Pfizer ဒီး Moderna COVID-19 ဘူထၢၣ်အသီတဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဘဲဘာၣ်လဲၣ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒူးထီၣ်အီၤ လၢ COVID-19 တၢ်ဆါ ဃၢ်အစီၣ်ထံးမ့ၢ်တီၤဒီး အိးမံး ခြိတၢ်ဆါဆၢအသီတဖၣ်ဒီး BA.4 ဒီး BA.5 တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘဲဘာၣ်လဲၣ်ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးတဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အဂ့ၢ်ဒိၣ်န့ၣ်ဒီးမိးနိး ဘၢၤလဲၣ်ဒီးခါ?

ဂံၢ်ခိၣ်ထံးကသံဉ်တၢ်မၤကွၢ်လၢဘူထၢၣ်အသီတဖၣ် ဒူးနိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ဘဲဘာၣ်လဲၣ် COVID-19 ဘူထၢၣ်တဖၣ် အဒိသဒါခိၣ်ဆုၢ်ဝဲဒၣ် COVID-19 တၢ်ဆီကုန့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်ဒီး မိးနိးဘာၣ်လဲၣ်ဘူထၢၣ်တဖၣ်ဒီး အဒူးအါထီၣ်ဝဲဒၣ် တၢ်ဒီသဒါကတိၢ်လၢ တၢ်ဆီကုန့ၣ်/မ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်သံတၢ်ပျၢ် လီၤလီၤဆီဆီလၢ အိးမံးခြိတၢ်ဆါဆၢန့ၣ်လီၤ.

**Novavax ဘူထၢၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ် မိးနိးဘာၣ်လဲၣ်ဒီး ပုၤသးပျၢ်လၢ အဆဲး ဘၣ်ဝဲဒၣ် ဂံၢ်ခိၣ်ထံး တဘျီကသံဉ်ဒီသဒါ ဆဲးဘၣ်ဆၢ တဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ် COVID-19 ဘူထၢၣ်-ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ်တန့ၢ်ဘၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ် ဆဲးဘၣ်ဒီးဝဲဒၣ် ဘဲဘာၣ်လဲၣ် mRNA ဘူထၢၣ်အသီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.*

Novavax ဘူထၢၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အတခိၣ်ဆုၢ်ဝဲဒၣ် အိးမံးခြိတၢ်ဆါဆၢဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤအယီၤ အရ့ဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢတၢ်ကဘၣ်ဆဲးဝဲဒၣ် ဘူထၢၣ်န့ၣ်လဲၣ်?

အရ့ဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢတၢ်ကဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ်ဘဲဘာၣ်လဲၣ်ကသံဉ်ဘူထၢၣ် မ့ၢ်လၢ အမ့ၢ်ဝဲဒၣ် COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးထဲတက လုာ်လၢတၢ်ဒူးအိၣ် ထီၣ် လၢအတီပဒါခိၣ်ဆုၢ်ဝဲဒၣ် တၢ်ဆါဆၢဂံၢ်ဆူၣ်ကတၢ် လၢအမ့ၢ်ဝဲ COVID-19 တၢ်ဆါအိးမံၣ်ခြိဒီးအယီၤလၢ အရၢလီၤသးလၢ US ခဲအံၤ န့ၣ်လီၤ.

ယကဘၣ်ဆဲးဝဲဒၣ် ဘဲဘာၣ်လဲၣ်ဘူထၢၣ်ဖဲ ဃဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ် COVID-19 တၢ်ဆါဆၢလံ မ့တမ့ၢ် ဆဲးဘၣ်မိးနိးဘူထၢၣ်လၢ အဆီခါလဲၣ်?

မ့ၢ်, တၢ်အုၣ်ကီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢနကဘၣ်ဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် ဘဲဘာၣ်လဲၣ်ဘူထၢၣ်အ သီဖဲ နဆဲးဝဲဒၣ်သ့ကတိၢ် ဖဲနမ့ၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ် COVID-19 လၢပုၤကွၢ်သန့က့ မ့ တမ့ၢ် ဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ်မိးနိးဘာၣ်လဲၣ်ဘူထၢၣ်သန့က့န့ၣ်လီၤ. လၢကဂ့ၢ်တုၤ လီၤတီၤလီၤအဂီၢ် ပုၤတဂၤလၢလၢအဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ် COVID-19 တယံၣ် ဒီးဘၣ်လၢအပူၤကွၢ်တဖၣ် ကြၢးဆီကမိၣ်ထီၣ်လၢကဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် COVID-19 ကသံဉ်ဒီသဒါဆဲး, ဃုာ်ဒီးဘူထၢၣ်အသီတဖၣ် စးထီၣ်ဖဲအဲသ့ၣ်တဖၣ် စးထီၣ် ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်ဆါပနီၣ် မ့တမ့ၢ် ဒီးန့ၣ်တၢ်ဆါဆၢ တလၢကွၢ် 3 လၢန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ယကဘၣ်ဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ်ကသံဉ်ပနီၣ်တမံၤယီၤလၢယဘဲဘာၣ်လဲၣ်ဘူ ထၢၣ်အဂီၢ်ခါ?

ဖဲသ့ၣ် 6 လၢ - 4 န့ၣ်တဖၣ်ကြၢးဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ်ဘဲဘာၣ်လဲၣ်အသီလၢအပနီၣ်ယီၤ ဒီးအဂံၢ်ထံးကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးန့ၣ်လီၤ.

ပုၤဖဲသ့ၣ်လၢအသးန့ၣ် 5 န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လၢ အဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် Pfizer ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတ ဘျီတဖၣ် ဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် Pfizer ဘဲဘာၣ်လဲၣ်ဘူထၢၣ်အသီတဖၣ်သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ် လီၤ.

ပုၤဖဲသ့ၣ်လၢအသးန့ၣ် 5 န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လၢ အဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် Moderna ဂံၢ်ခိၣ်ထံး တဘျီတဖၣ် ဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် Moderna မ့တမ့ၢ် Pfizer ဘဲဘာၣ်လဲၣ်ဘူထၢၣ်အ သီတဖၣ်သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသးန့ၣ် 6 န့ၣ်ဒီးဆူဖိခိၣ်အဆဲးဘၣ်ဝဲဒၣ် Moderna မ့တမ့ၢ် Pfizer ဘဲဘာၣ် လဲၣ်ဘူထၢၣ်သ့ဝဲဒၣ် ဖဲအဆဲးဝဲဒၣ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးကသံဉ်ဒီသဒါဆဲးပနီၣ်ဖဲလဲၣ်တမံၤ တမံၤဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

